
KOMENTARI NA PREDAVANJA 

 

Do momenta predaje u štampu ove knjige primio sam preko sto šezdeset 
komentara kolega pomoraca na moja predavanja, kako u redovnoj nastavi iz pred-
meta Upravljanje brodskom posadom, tako i na kursevima: Leadership, Bridge 

Resource Menagement, Engine Resource Menagement, Veliki kurs (za kapetane, 
upravitelje stroja, prve oficire palube i prve oficire stroja). I svi su bili pohvalni. 
Međutim, zbog ograničenog prostora, morao sam izbor suziti na sljedećih pet, za 
koje mi se nekako čini da na najbolji način sublimišu mišljenja svih ostalih. Ovdje 
ih prenosim u originalu, onako kako sam ih i primio, bez lektorskih i korektorskih 
intervencija.  

Zahvalnost na komentare predavanja može se izraziti na mnogo različitih 
načina, ali je najljepša kad je spontano iskažemo iz srca.  

Znači da smo rekli sve što treba i onako kako treba. Hvala svima.        

 ϕ 

 

Poštovani prof. dr. Branislave Ćoroviću, 
  

Želio bih ovim pismom da se osvrnem na Vaša predavanja kojima sam 
prisustvovao tokom priprema za Kapetanski prošle 2014-te godine. Kako dugi niz 
godina, zapravo decenija, radim za neke od najvećih tankerskih kompanija na 
svijetu, kompanija koje puno polažu na obuku svojih ljudi, imao sam priliku da 
pohađam razne seminare (Dubai, Lisabon, Singapur, Atina...) koji su tematski 
vezani za ovo što Vi predajete. Takođe sam tokom školovanja u inostranstvu 
(Engleska) imao priliku da slušam predavanja od stručnjaka Lloyd-a, ABS-a i 
DNV-a. Svi gore pomenuti su na svoj način obrađivali tematiku međuljudskih 
odnosa u multikulturalnom okruženju, na način kako su iz svog dugog iskustva 
vidjeli tu materiju. Svima njima je bilo zajedničko da ovaj bitan aspekt u životu 
pomorca uglavnom generalizuju, davajući prioritet načinu kako da čovjek iz 
Zapadne civilizacije lakše razumije, odnosno sebe prilagodi suživotu sa ,,dru-
gima'', odnosno da na najlakši i najbezbolniji način od svojih saradnika dobije 
maksimum.  

 Vrlo korisno i vrlo upotrebljivo ali i vrlo namjenski ograničeno. Po svojoj 
suštini, naši pomorci se lako prilagodjavaju ali teško sebe mjenjaju bez obzira na 
okolnosti. Nisam tokom svih tih obuka na kojima je bio i odredjeni broj mojih 
kolega i zemljaka, primjetio kod njih volju da na sebi porade na način da trajno 
usvoje savjete predavača i svoje životne navike i običaje unaprijede kvalitetnim 
primjerima i savjetima koji su im dati. Kod njih se sve završavalo kompromisom 
,,radim ono što se od mene traži dok me za to plaćaju a poslije toga ništa više nije 
ostavilo traga na njihovoj opštoj kulturi življenja. 



 Kako nikad nisam išao ni u jednu našu školu osim osnovne i kako sam 
živeo daleko od svoje zemlje, nisam dugo mogao da shvatim koja to nevidljiva 
barijera blokira naše ljude. Tako je bilo sve dok nisam došao na Vaše predavanje. 
Prvi susret sa Vama, komentar na kašnjenje kolega i na upotrebu SmartPhone-a na 
času, duboko su privukli moju pažnju. Više nisam primarno bio zainteresovan za 
predavanje koliko za način kako Vi svoju poruku šaljete ljudima koji su već imali 
mnogo internacionalnog iskustva, načinu kako je oni čuju, doživljavaju i tokom 
pauze komentarišu u lokalnom kafeu. Tu sam dobio odgovore koje sam dugo 
tražio. Vaše predavanje je pravi pogodak, ta sinteza iskustva sa mora, poznavanje 
psihologije praktične i teoretske, sve ukomponovano kroz običaje lokalne zajed-
nice, uglavnom zasnovanim na predrasudama, egoizmu i egocentrizmu. Otvorili ste 
i razgolitili suštinu običnog čovjeka i našeg pomorca na način kako to niko nikada 
prije nije uradio. Ja sam negdje u sebi osjećao da je sve to što vi nama tada rekoste 
baš tako ali vi ste tu maglu mojih sumnji i pretpostavki uobličili, da li joj ime i 
definiciju. Već taj prvi dan sam znao da se isplatilo što sam odlučio da ovaj kurs 
završim u Crnoj Gori.  

 Povrh svega, primjetio sam kod mojih kolega da komentarišu ono što su 
čuli na predavanjima sa odredjenom dozom zdravog humora, koji nije ostavljao 
mjesta sumnji da su u onome što su od Vas čuli, djelom prepoznali sebe same. Bilo 
je to prvi put da moj kolega i zemljak, na ovakav način, odreaguje na nešto čemu je 
mimo svoje volje morao prisustvovati. To mi je pokazalo da ste Vi svojim 
pristupom napravili most izmedju Zapadne kulture i onih ,,drugih“ kojima i sami 
bar djelimično pripadamo, most kojim može da prodje naš čovjek opterećen svojim 
nasledjima prošlosti, specifičnostima koje su ga kroz istoriju oblikovale, nekad 
dižući njegov egocentrizam do nebesa a nekad ga rušeći do najvećeg očaja. Na 
kraju, mnogo sam Vam zahvalan za korisna predavanja i savjete koje ste nam dali. 
Ja sam, napokon, u svojoj 52-oj godini saznao ono što o biti mentaliteta sredine 
kojoj pripadam nikad nisam istjerao do kraja, da završim taj proces samosazrevanja 
bez samozavaravanja. Nadam se da ćete nastaviti sa svojim radom u pravcu 
kakvim je išlo predavanje kojem sam prisustvovao. Molio bih Vas da pripremite 
još mladih ljudi koji bi mogli da nastave ovo što Vi sada radite jer nama treba puno 
pomoći da shvatimo sami sebe a i drugima pošaljemo kvalitetnu, jasnu i odgovornu 
poruku o sebi. 

 
S poštovanjem, 
Capt.  Miro Lucic 
Marine Surveyor 
Europe/Montenegro + 382-69-051-355 
Email leblon@europe.com 



 
Poštovani profesore Ćoroviću 
 

Uvažite što Vam sa malim zakašnjenjem pišem. Moje obraćanje Vama je 
vezano za predavanja koje ste nam Poklonili na kuresevima „Leadership“ i „Bridge 
Resourse“. Imao sam priliku i privilegiju da prisusvujem i učestvujem  na pome-
nutim kursevima, koji, svakako, nijesu bili monodrama, vec intenzivna priča, koja 
jeste Pomorska i Stvarna. 

Vaša predavanja imaju fuziju realnog, doživljenog Pomorskog Života i 
predviđenog teoretskog, u kojoj dominira Prvo. Dozvolite mi, da na kraju pri-
mijetim, da ste se, tokom Vaših predavanja, možda vodili sentencom monaha sa 
Hilandara: „Naše je, zapravo, samo ono šta dajemo drugima“. Iskreno Vam Hvala 
na mogućnosti, da sam skromnošcu svog prisustva, mogao da budem dio priče 
Vaših predavanja. 

    Boris Izderić, 12. Februar, 2014, Kotor. 
 
 
 
 
 
 
 
Poštovani profesore Ćoroviću,  
 

Javljam vam se poslije izvjesnog vremena nakon polaganja  ispita 
UPRAVLJANJE BRODSKOM POSADOM. Nalazim se na novom brodu BUDVA 
vlasnistvo Barske Plovidbe. 

Brod sam preuzeo u Kini u septembru mjesecu i vec sam na njemu skoro 5 
mjeseci. Uskoro se iskrcavam iz Argentine početkom februara. Knjigu koju sam 
dobio od Vas poklonio sam brodskoj biblioteci. Pored mene mnogi su je jos 
pročitali. Nisam mogao da vjerujem da će sa toliko pažnje i želje Vasa knjiga biti 
čitana i komentarsisana. Ja Vam se u moje ime zahvaljujem kao u ime svih onih 
članova posade koji su je pročitali, tako da brodom svakodnevno kruže mudri citati 
iz Vaše knjige koji se primjenjuju zavisno od nastale situacije. Hvala Vam na 
divnom „štivu“ jednostavno prilagođenom svim uzrastima i zvanjima što nimalo 
lako nije bilo postići. Takođe treba istaći da u „moru“ razne literature dolazi nešto 
što je naše izvorno i sto je naš čovjek napisao iz naših krajeva. 
 
Profesore Ćoroviću hvala vam na svemu, 
Srdačan pozdrav 
 
MASTER M/V BUDVA 
Capt. Milan Seferović 
 
 



 
 
 

Poštovani Prof dr. Branislave Ćoroviću, 
 

Obraćam Vam se kao polaznik obuke da  svoje prisustvo na Vašim predava-
njima koja ste nam održali na kursevima „Leadership“ i „Engine Resource“ ispratim 
sa par zapažanja. Način Vašeg pristupa i cjelokupnog vođenja i prezentacije obuke 
je primjer kako i na koji način predavač treba obuku sprovoditi. Zapravo Vaš 
pristup je uviđajan, korektan, tolerantan, profesionalan i kao takav riješio poveći 
broj naših nedoumica a sadržajno i tematski ispunio moja a nadam se i očekivanja 
drugih polaznika. Predavanja su prilagođena našim prethodnim znanjima i vješti-
nama. Takođe sve pomenuto ne bi bilo na nivou da nije popraćeno odgovarajućim 
primjerima i objašnjenjima iz prakse, što je i najvažnija karika Vaših predavanja. 
Danas u doba raznoraznih moralnih kriza i kada nam se svima čini da je sve „nor-
malno nenormalno“, a sve „nenormalno normalno“, ljudi poput Vas, nas uvjere da 
je čovjekova dobrota i poštenje ipak najvrjednije. Posebno bi naglasio naše dru-
ženje u pauzama u obližnjim kafićima Fakulteta za Pomorstvo gdje smo sa Vama 
uz kafu podijelili neke teške trenutke pomorskog života, vjerujte da nam je način i 
lakoća kojom pristupate bilo daleko lakše jer smo puno od Vas naučili. Dakle, 
način na koji ste sproveli predavanja to jest, tematski i sadržajno, obuka je u potpu-
nosti zadovoljila naša ocekivanja i mnogo više od toga. 
 
27.01.2014 u 22:46        
 S postovanjem Njegoslav Koprivica  
 Upravitelj stroja  
 



Dragi Profesore  
 

Skromno se usuđujem reći da su me Vaša predavanja sa kursa „Leadership“ 
i „Engine Resource“ dobro dotakla. Koncepcija pisanja mi nije baš... ali pišem iz 
duše. Profesore vjerovali ili ne vi spajate ljude u nešto dobro i svima korisno. 
Hvala na znanju koje ste nam podarili, na entuzijazmu koje ste nam prenijeli u 
stručnom, pedagoški dobro intoniranom predavanju. Nije samo riječ o dobrom 
znanju, pravilnoj i preciznoj metodologiji, nego o ukupnom pristupu i spremnosti 
da sve naše nedoumice najbrže i obrazloženo razriješite. Primjere koje ste naveli iz 
životnog iskustva približava ideju o tome da su uzde naših života upravo u našim 
rukama... „Ako se ne bojite ovakvog saznanja i ako želite naučiti zajašite svoj val 
drage kolege“.  

Svi smo osjetili jednu toplu tišinu kad ste savjetovali mlađe kolege mašince i 
nautičare da nijesu svi ljudi pravedni, niti iskreni, ali ste naglasili da na svakog 
lošeg dolazi jedan dobar prijatelj. Da deset zarađenih dolara vrijede mnogo više 
nego hiljadu švercovanih, da je puno časnije griješiti nego varati. Da se ne obaziru 
na cinike, da vjeruju u svoje ideje, da proberu sve što čuju i da zadrže samo ono 
dobro što prođe kroz sito istine, da biraju najbolje kompanije, da budu strpljivi, da 
vjeruju u sebe.  

Vaša predavanja omogućavaju da sagledamo svijet u nekom drugom novom 
svijetlu. Nijesam mogao vjerovati da se u par sati može promijeniti pogled na 
stvari, događaje i ljude oko sebe. Iako su neke stvari djelovale isprva malo 
apstraktno, toliko mi je prirodno „sjelo“, kao da je to nešto što sam uvijek znao da 
je istina, samo mi niko nikad prije to nije objasnio. Nakon ovog predavanja reče-
nica koju ste izgovorili „Kad biste znali koliko su moćne vaše misli, nikad više ne 
biste mislili loše“ dobiva potpuno novo značenje i težinu.  

Vi ste poveznica (ako se to tako kaže) između starih pomoraca i njihove 
adaptacije novonastalim svjetskim standardima. Takođe sam primijetio da želite 
dobro našim pomorcima. Vi doslovno na svoj način izgrađujete i stvarate buduće 
veoma kvalitetne kadrove. Dragi profesore, hvala što mi Vaša predavanja danima 
ne izlaze iz glave, što su me uzdrmala i što je uslijedila potpuna zbrka u glavi, a 
sada kada su se utisci polako slegli počeo sam lagano primjenjivati ono što sam čuo 
tih dana. Stvari su se čudno počele slagati i same dešavati, mislim da mi je život 
krenuo nekim  drugim boljim smjerom. Uvaženi profesore Ćoroviću primite puno 
toplih pozdrava i puno hvala.  
 
28.12.2015. u 08:48 
 

Upravitelj stroja Željko Bubanja 


